
 
 

 
 

Kraków, 26 kwietnia 2021 roku 

 

Do  
Jacka Majchrowskiego  
Prezydenta Miasta Krakowa  
pl. Wszystkich Świętych 3-4 
30-004 Kraków  

 

 

Dotyczy: utworzenia zespołu odpowiedzialnego za likwidację dzikich wysypisk śmieci 

 

INTERPELACJA 

 

Szanowny Panie Prezydencie! 

 W oparciu o art. 24 ust. 3 Ustawy o samorządzie gminnym z dnia 8 marca 1990 roku 

z późniejszymi zmianami (Dz. U. Nr 16, poz. 95), zwracam się do Pana z interpelacją w sprawie 

utworzenia zespołu odpowiedzialnego za likwidację dzikich wysypisk śmieci.  

Od lat obserwujemy w Krakowie liczne dzikie wysypiska śmieci. Lasy, nabrzeża rzek, enklawy 

zieleni czy okolice ogródków działkowych są pełne butelek i puszek, ale także sprzętu AGD, 

przedmiotów z gospodarstw domowych, gruzu czy części samochodowych. Mieszkańcy Krakowa 

coraz częściej biorą sprawy w swoje ręce i wspólnie z sąsiadami czy znajomymi sprzątają swoją 

okolicę. Tylko w miniony weekend w Krakowie odbyło się równocześnie kilkanaście takich 

wydarzeń. Każda taka akcja skutkuje zebraniem kilkudziesięciu, a nawet kilkuset dużych worków 

odpadów, a także znalezieniem wielu odpadów wielkogabarytowych (jak lodówki, kanapy czy 

telewizory). Trzeba podkreślić, że mieszkańcom należą się za te akcje wielkie brawa – ich 

obywatelska postawa i determinacja poniekąd wyręcza miejskie jednostki z ich pracy. Musimy 



 
 

 
 

jednak pamiętać, że jest to kropla w morzu potrzeb – takich akcji wciąż jest za mało, żeby 

gruntownie posprzątać cały Kraków.  

Warto zwrócić także uwagę, że zastosowanie ma tutaj tzw. teoria rozbitych szyb – obserwujemy, 

że tam gdzie są już śmieci, wyrzuca się je zdecydowanie „łatwiej” niż tam gdzie las czy łąka jest 

czysta. Dlatego im czystszy będzie Kraków, tym rzadziej będą powstawały kolejne dzikie 

wysypiska śmieci. 

Rozwiązaniem tego problemu jest utworzenie specjalnego zespołu odpowiedzialnego za 

likwidację dzikich wysypisk śmieci. Obecnie ich likwidacją zajmuje się straż miejska w 

porozumieniu z Miejskim Przedsiębiorstwem Oczyszczania. Działają oni na zasadzie zgłoszeń od 

mieszkańców – jeżeli ktoś zgłosi zanieczyszczony teren to straż miejska ustala jego właściciela i 

jeśli działka jest miejska, to przekazuje sprawę do MPO, a jeśli prywatna to zobowiązuje (często 

wspólnie z Wydziałem Kształtowania Środowiska) właściciela do jej posprzątania. Nie ma jednak 

możliwości, żeby w ten sposób zniknęły z Krakowa wszystkie dzikie wysypiska, ponieważ z 

założenia nie każdy mieszkaniec widząc porzucone śmieci wie, gdzie może tę sprawę zgłosić. 

Niektóre miejsca są także tak mało uczęszczane, że niezauważone śmieci mogą tam leżeć 

miesiącami, a nawet latami.  

Dlatego też zadaniem takiej kilkuosobowej jednostki wydzielonej z Miejskiego Przedsiębiorstwa 

Oczyszczania, byłoby codzienne sprawdzanie Krakowa pod kątem dzikich wysypisk, a następnie 

ich usuwanie. Pracownicy w ramach swojego etatu, przez 8 godzin dziennie i 5 dni w tygodniu 

przeczesywaliby krakowskie lasy, łąki, okolice rzek i ogródków działkowych, znajdując w ten 

sposób porzucone śmieci. Takie codzienne, regularne działanie w dłuższej perspektywie czasu 

pozwoliłoby na znaczące zmniejszenie liczby nielegalnych wysypisk śmieci. Poza oczyszczeniem 

Krakowa z wielu dzikich wysypisk śmieci, pokazałoby także, że władze miasta nie pozostawiają 

mieszkańców (którzy przecież płacą podatki między innymi po to, żeby mieszkać w czystym 

mieście) samych z problemem brudnego Krakowa. 



 
 

 
 

Utworzenie opisanego powyżej zespołu powinno też być połączone z kampanią edukacyjną 

skierowaną do mieszkańców, informującą w jaki sposób mogą zgłaszać dzikie wysypiska śmieci, 

a także gdzie mogą oddawać odpady, które nie nadają się do wyrzucenia do zwykłego kosza na 

śmieci (jak np. części samochodowe).  

W związku z tym zwracam się do Pana z poniższymi pytaniami: 

1. Czy planuje Pan utworzenie specjalnego zespołu zajmującego się likwidacją dzikich 

wysypisk śmieci? 

2. Czy planuje Pan przeprowadzenie akcji edukacyjnej dotyczącej zgłaszania dzikich 

wysypisk śmieci oraz lokalizacji i zasad działania punktów zbiórek odpadów 

nietypowych? 

 

Z wyrazami szacunku, 

  

_______________________ 

Łukasz Gibała 

 


